
Mistrovství Evropy družstev, Varšava 7. – 18.11. 2013. 

(Hodnocení z pohledu kapitána mužské reprezentace) 

1. Příprava a nominace. 

Přípravou k ME družstev byla hlavně 2 soustředění ( na jaře ve Vráži a v září v Blansku), která, 

myslím, byla uskutečněna na dostatečně vysoké technické a odborné úrovni. Určitě i zásluhou  

vstřícnosti pánů Landy a Chládka, tedy spolumajitelů obou zařízení, ve kterých se soustředění 

konala. Závěrečná nominace na mužskou reprezentaci na ME ve Varšavě byla pro mne a také 

celý realizační tým (Michala Konopku, Marka Vokáče a další členy TMK) nelehkým oříškem. 

D.Navara, V.Láznička, Z. Hráček byli jasnými nominanty, k nim se záhy nesporně přidružil také 

V.Babula.O pátém reprezentantovi se mělo rozhodnout mezi J.Štočkem, dříve stálým členem 

reprezentační sestavy a některým z dalších uchazečů. Nejčastěji padala jména Kyslinský, Petr, 

Bernášek nebo Krejčí. Základem byla výkonnost a forma především na těchto soutěžích : ME 

jednotlivců v Legnici, MR jednotlivců, event. Mitropa. O účast a reprezentaci na ME družstev 

bylo zapotřebí si říci především výsledkem a hrou v těchto (výjimečně i v jiných, podobně 

kvalitních) turnajích. 

Vzhledem k tomu, že nikdo z jmenovaných nepodal v těchto soutěžích před ME ve Varšavě 

mimořádný výkon, odpovídající nespornému zařazení do družstva , rozhodl jsem se  vedle V. 

Babuly pro J.Štočka,nesporně jednoho z nejtalentovanějších našich velmistrů, navíc právě on 

hrál na ME jednotlivců celkem solidně. Ve Varšavě se mu pak ve třech sehraných partiích jako 

jedinému  z družstva tolik nedařilo, jeho to mrzelo   určitě nejvíce…  Samozřejmě, že výběru 

hráčů pro olympiádu v příštím roce věnuji  naprosto mimořádnou pozornost a zaznamenám  

každý nadějný výsledek a impuls  všech z předpokládaných kandidátů, včetně těch 

nejmladších.  

 

           

2. Ubytování a cestování. 

Několik měsíců před začátkem ME jsme se rozhodovali o způsobu a kvalitě ubytování 

v návaznosti na možnosti svazového rozpočtu. Jednoznačně převládl názor, že prioritou jsou  

jednolůžkové pokoje pro každého reprezentanta. Vzhledem k dnešní náročnosti přípravy na 

jednotlivé partie určitě správné rozhodnutí, jenomže to mělo jeden důležitý a těžko 

„odhadnutelný háček“.  Na tento typ ubytování v Hotelu Novotel (kde se soutěž konala)  

nebylo ve svazové pokladně dostatek finančních prostředků… Polští pořadatelé nabízeli 

možnost v jiném (tříhvězdičkovém) Hotelu  Holiday Park, který byl levnější, ale byl také mimo 

centrum, byl asi 12 km vzdálen od místa konání. Pořadatel slíbil zajistit  pravidelnou 

přepravu, jenže vše odhadnout nebylo  předem vůbec jednoduché. Přeprava taxíky 

fungovala, ale vzdálenost a dopravní situace byly trošku ošidnější  než se dalo čekat. 

Poznamenalo to především jeden z našich klíčových zápasů ve 4.utkání s Francií, kdy v Polsku 

byl státní svátek a centrum města zaplnily demonstrace… Po prvních dnech byla velkým 

problémem také kvalita stravy v našem hotelu. Po několika upozorněních nám s tím pomohli 



„staří známí“ velmistr W.Schmidt a mm Bielczyk, kteří jménem pořadatelů úspěšně 

intervenovali v hotelové kuchyni, došlo pak k viditelnému zlepšení.   

     Nicméně, pro příště: otázkám ubytování a cestování je třeba věnovat prioritní podporu, 

jsou nedílnou a důležitou součástí našeho sportovního výkonu na špičkových soutěžích 

světového a evropského významu! Ubytování na jednolůžkových pokojích by mělo být pro 

příští olympiádu v Norsku skutečně prioritní záležitostí, větší pozornost bychom měli věnovat 

i otázkám případného dojíždění na jednotlivá utkání, doufám, že v Norsku tento problém 

řešit nebudeme muset. Můžeme event. šetřit někde jinde, ale na tomto úseku se to určitě 

nevyplatí!   

 

3. Průběh a  jednotlivá utkání. 

1. utkání   ČR – Island   2,5 : 1,5  

 

              S houževnatým soupeřem v úvodu zprvu nic nenasvědčovalo nějakým zvláštním událostem 

na cestě k hladké výhře. Jenže Vlasta Babula si komplikoval vyhranou pozici a soupeř dostal šance,  

Zbyněk ztratil nadějnou iniciativu a pak po vynucené oběti figury  jen lovil v kalných vodách, naštěstí  

ještě remízových…  David to s hrou na výhru také trochu přeháněl a nakonec za remízu byl rád, Viktor 

se Stefanssonem měl čistého pěšce navíc, ale dopustil se mírného přehmatu  a soupeř se zachránil. 

Naštěstí Vlastův soupeř se nakonec v síti protihry definitivně zamotal, takže výsledkem byla  těsná 

úvodní výhra… 

2. utkání  ČR – Itálie   3: 1 

       Již druhý zápas naznačoval možnosti našeho družstva v utkání s kvalitním soupeřem. David 

s černými figurami  suverénně „držel na uzdě“ jednoho ze současně nejlepších světových šachistů 

F.Caruanu a hladce remízoval. Skvělou útočnou partii sehrál Viktor Láznička, ocenil jsem jeho 

soustředění  při nedostatku času v kritických momentech partie. Jeho výhra s Brunellem byla 

zaslouženě oceněna jako nejlepší partie celého mistrovství  Evropy! Zbyněk s černými měl lepší 

strategický přehled než jeho ambiciózní protivník a rovněž vyhrál. Jirka se dopustil hrubky v utkání se 

zkušeným Godenou a dostal se do materiální nevýhody. Pozdější remíza byla vlastně jeho malým 

vítězstvím. 

3. utkání    ČR – Turecko   3,5 : 0,5 

Nastupujeme v základní sestavě – asi náš nejlepší zápas na ME! Turci den předtím porazili dokonce 

hlavní favority Rusy, jenže proti našemu koncentrovanému a kvalitnímu výkonu neměli větší šance. 

V úvodu někdejší juniorský mistr světa Ipatov na druhé šachovnici s viditelným respektem opakoval 

bílými tahy hned v zahájení partie s Viktorem Lázničkou, ale okolní šachovnice  jasně dokumentovaly  

naši iniciativu. David předvedl znamenitý poziční výkon s nebezpečným Solakem, velkou převahu měl 

také Zbyněk, nejasná situace nastala pouze na 4. šachovnici. Zbyněk Hráček ve vítězné euforii dal sice 

soupeři šanci k záchraně, ale ten ji nevyužil. Když pak i Vlastův oponent v časové tísni „spáchal 

sebevraždu“  bylo naše rekordně vysoké vítězství na světě. Atmosféra v družstvu byla znamenitá a 



byli jsme připraveni v turnaji bojovat o ty nejvyšší příčky.  Také strava (konečně už bez mletého masa) 

se radikálně zlepšila. ČR byla sice podle ELO bodů nasazena na 9. místě, ale momentální forma a 

bojovný potenciál (kterému jsem velice věřil)  naznačovaly ambice vyšší,  dokonce ty medailové. Ano, 

připomínalo mi to osobně atmosféru stříbrné olympiády v Lucernu…   

Příští den nás čekala na prvních stolech dosud rovněž suverénní Francie, ale s ní přišel také první 

závažný problém spojený s dopravou do centra města. Hrálo se v den Státního svátku a pořadatelé 

posunuli začátek kola o dvě hodiny, tedy na 17 hod. V centru Varšavy se očekávaly masové 

demonstrace, proto pořadatel v souladu s hlavním rozhodčím (na turnaji platila nulová tolerance 

příchodu k partiím…) určil náš odjezd z hotelu Holiday Park na 15 hod., tedy o dvě hodiny před 

začátkem partií! Tohle bylo již příliš, vždyť normálně cesta do turnajového sálu trvala běžně asi 20 

minut. Navíc samotné posunutí o dvě hodiny vůbec nevyhovovalo hned několika našim hráčům : 

„Čím později je začátek partie, tím hůře se mi hraje,“ říká např. Zbyněk Hráček. S tím se samozřejmě 

nedalo dělat vůbec nic, ale „uhádali“ jsme náš odjezd alespoň na 15.30, podle pořadatelů a hlavního 

rozhodčího prý na „naše riziko“. Nicméně do Hotelu Novotel jsme stejně přijeli již o celou hodinu 

před začátkem utkání! Nezbývalo nic jiného, než počkat na naše soupeře až seběhnou ze svých 

pokojů těsně před 17 hod. k zahájení zápasu. Zmiňuji se o této epizodě poměrně podrobně, neboť 

právě tohle bylo i prvním negativním bodem našeho vystoupení ve Varšavě. Takovéto situace je třeba 

eliminovat na nejnižší možnou míru a vůbec je nepodceňovat! 

     4.utkání      ČR – Francie  1,5 : 2,5 

 A přichází první prohraná partie a s ní také první prohraný zápas!  Troufám si tvrdit, že neslaný –

nemastný výkon našeho družstva byl do značné míry způsoben právě  nešťastnými, výše popsanými 

okolnostmi. Navíc průběh zápasu jako by trošku nalomil celkově optimistický duch kolektivu. Bylo 

vidět, že Francouzi šli do utkání s respektem, když na prvních dvou šachovnicích jindy aktivní Bacrot a 

Vachier Lagrave byli s remízami (stejně jako David s Viktorem na naší straně) spokojeni, na čtvrté 

šachovnici pak Vlasta Babula bílými tentokráte soupeři problémy rozhodně nenadělal, a tak se 

rozhodovalo v partii Edouard – Hráček, kde pozice byla dlouho rovněž vyrovnaná… S přibývajícím 

časem jako by Zbyněk potvrzoval svou dřívější obavu a nakonec (i k překvapení našich protivníků – ti 

evidentně dlouho očekávali celkové 2:2) několikrát klopýtnul a zbytečně prohrál. Přiznám se, že 

Zbyňka znám hodně dlouho a takto pokazit poměrně jednoduchou koncovku jsem ho snad nikdy 

neviděl… Navíc jeho pochopitelné hluboké zklamání  prakticky vylučovalo jeho účast v příštím utkání. 

5.Utkání    ČR – Azerbadjan    1,5 : 2,5 

Celkově jen druhá prohraná partie, ale trošku smůla: s ní také druhý těsně prohraný zápas. Přesto 

průběh měl opět onu  potřebnou jiskru, po dlouhou dobu jsme v něm rozhodně za kratší konec 

netahali. David bílými dlouho trápil a dotíral na každou skulinku v pozici Mamedjarova, ten však byl 

jako skála, vytouženou remízu si vybojoval. Tvrdý boj se odehrával i na druhé šachovnici – tam skvěle 

eliminoval všechny Radjabovovy útočné pokusy Viktor Láznička a nakonec zalitoval, že v samotném 

závěru mohl zkusit hrát na výhru. Velice dobře se na partii připravil Vlasta Babula a získal výhodu. 

Soupeř se však  dobře bránil a remízu udržel. Jirka Štoček černými s Guseinovem  dobře zvládnul 

úskalí výměnné španělské a celkem hladce držel poziční rovnováhu. Jeho nejistota se však projevila 

na časovém ukazateli a to bohužel později rozhodlo. Hrubka ve vyrovnané pozici přinesla soupeři 

materiální výhodu a tím také výhru důležité partie. 



   6. utkání             ČR – Holandsko      2:2 

 

Po volném dni znovu těžký zápas. Nastoupili jsme do něj s odhodláním znovu získat optimismus a 

s ním také vylepšit nešťastnými předchozími těsnými prohrami naše pošramocené turnajové pozice. 

Tvrdý zápas, z konečného nerozhodného výsledku se mohli radovat asi více naši soupeři, ale byl to 

velký souboj – posuďte sami: 

Zbyněk Hráček neponechává nic náhodě a od prvních tahů získává poziční iniciativu v utkání 

s LˇAmim. David s Girim: zdá se, že má bílými navrch ve vznikající koncovce. A Viktor s černými 

figurami bez problémů vyrovnal hry ve výměnné slovanské v partii se zkušeným Sokolovem. Jenom 

na čtvrté šachovnici má Vlasta problémy se skotskou v podání mladého velmistra Van Kampena. 

Pak se však začínají dít věci!  Ne však v ukázkové Zbyňkově partii – tam náš velmistr neúprosně 

stupňuje tlak a má již velkou výhodu, ale na všech ostatních šachovnicích!  Na té první David usilovně 

hledá výhodu po soupeřově šikovné oběti pěšce, ale bohužel se sám zamotává a ztrácí kvalitu. Viktor 

nechce bílému jen tak „darovat“ snadnou remízu, ale na chvilku podcení protišance a je zle!  Naštěstí 

Vlasta v oboustranné časové tísni otáčí osudovým kormidlem a těsně před kontrolou zasazuje 

rozhodující úder.  Kromě vítězství Zbyňka ostatní tři partie končí překvapivě, takže celkově 2:2. 

 

7. utkání        ČR – Rumunsko     2,5 : 1,5 

 

 Asi nejjasnější a nejpoklidnější  náš zápas na ME.  O našem vítězství nebylo pochyb, alespoň od té 

chvíle, kdy Viktor začal „vyučovat“  Jiana, že „Volhu“ nelze hrát bez podrobných znalostí a o výhře 

bílého  bylo záhy rozhodnuto. Výborně stál také David s černými s Lupulescem, takže 4. a 3. 

šachovnice (Vlasta a Zbyněk) mohli v poklidu remizovat. Konečných 2,5 : 1,5 bylo k soupeřům docela 

milosrdné. 

 

8. utkání         ČR – Bělorusko        2:2 

 

  Po vítězství s Rumunskem opět ožila naše šance na medaili, zvláště po tentokráte docela příznivém 

losu, který nám určil Bělorusy. V zápase jsme určitě byli favority a to se plně potvrdilo v jeho první 

polovině.  Opět výborně připravený Viktor Láznička brzy drtil obranu dosud na ME úspěšného 

velmistra Žigalka, jeho běloruský bratr se bílými sice snažil o minimální výhodu s Davidem, ale bylo 

vidět, že je hodně opatrný a cílem je pro něj remíza.  Mezitím Zbyněk z pozice síly černými remizoval 

s jindy nebezpečným Kovalevem a zdálo se, že nic nestojí v cestě našemu vítězství. V této chvíli však 

bohužel opouští „anděl strážný“ Vlastíka Babulu, dosud aktivního spolustrůjce několika našich 

dosavadních úspěchů na ME. V dobré pozici se vydává na falešnou stopu se Stupakem a ten najednou 

začíná hrát jako Bůh. Nicméně, i tak měl Vlasta partii udržet, ale nestalo se… Jenom skromných 2:2… 

 



9. utkání        ČR – Gruzie   2:2 

 

Ne zrovna příjemný soupeř do posledního kola. Jeho hráči jsou houževnatými borci, kteří 

nejsou mezinárodně tolik proslulí, ale o to více nebezpeční. Víme, že šanci na medaile jsme 

právě  ztratili, ale jsme odhodláni bojovat o  co nejvyšší umístění v první desítce. Hraje se  ráno 

od 11 hod.,   zklamání z partie s Běloruskem je u Vlasty Babuly hodně čerstvé, ke své třetí partii 

na letošním ME proto nastupuje Jirka Štoček. 

A je to očekávaně napínavé poslední utkání.  Na první šachovnici si dosud na ME  skvěle hrající 

Jobava věří i na Davida a hraje černými dost ambiciózně. V přibližné rovnováze je situace na 

druhé šachovnici.  Zbyněk se odhodlává v sicilské k zajímavé oběti pěšce a Jirka se rozhodl pro 

originální anglickou, opět však spotřebovává hodně času. Jobava si věří příliš, naopak David je 

takticky na výši a znamenitě vyvrací pokusy černého a získává již rozhodující výhodu. Viktor na 

druhé má sice drobné problémy, ale zdá se, že rovnováhu drží. Škoda u Zbyňka: mohl dámou 

lépe maněvrovat  a způsobil by černému tak nemalé problémy. Takto remíza bude dobrá…  U 

Jirky se dějí dramatické věci: bílý obětoval figuru, ale nedostává dostatečnou kompenzaci.  Náš 

velmistr má sice jen minutu a něco na rozmyšlenou, je pochopitelně nervózní, avšak po 

konsolidaci dámou z c7 by stál prakticky na výhru… Ale ouha! Jirka jde figurami dopředu místo 

dozadu a náhle je bez obrany, sakra!   David vyhrává za poněkud nesportovních gest ze strany 

soupeře, Jirka bohužel bod ztrácí, Zbyněk a v dramatickém závěru také Viktor remizují…takže 

závěrečných dramatických 2:2.   

 

4. Celkové hodnocení  výsledků družstva i jednotlivců 

   8. místo na ME lze hodnotit celkově kladně především z těchto důvodů:   

- Je nesporným posunem oproti nedávné minulosti 

-  Je výsledkem aktivního a sebevědomého vystoupení naší reprezentace  

- V průběhu ME si výkony naše reprezentace vybudovala  u všech ostatních zřejmý respekt 

        Individuální  hodnocení: 

       1.šach. David Navara  5 bodů z 9 partií ,  ELO Performance   2732 

             David podal na 1.šachovnici velice spolehlivý výkon nad 2700 bodů, prohrál jedinou partii. 

Absolvoval řadu těžkých partií, byl oporou družstva. 

 2.šach.  Viktor Láznička 5,5 z 9 partií, ELO Perf. 2711 

       Stejné hodnocení jako u Davida. Opora družstva, hraje nesmlouvavě na výhru prakticky 

s každým, vyhrál několik klíčových partií.  

3. šach.   Zbyněk Hráček  5 z 8, ELO Perfo. 2679 



Zbyněk je všestranný velmistr, je na něho vždy spolehnutí. Stejně jako všechny první čtyři 

šachovnice získává zaslouženě i v ELO hodnocení. 

4. Šach.  Vlastimil Babula 4,5 ze 7 partií    ELO Perfo. 2675 

Vlastimil se mi jevil jako nepostradatelný týmový hráč. Vždy v dobré náladě, vždy ochoten se 

podrobit zájmům kolektivu. Byl určitě přínosem. 

 

5. Šach.  Jiří Štoček          0,5 ze 3 partií            ELO  Perfo 2295 

Jirkovi se jako jedinému nedařilo, ačkoliv moc a moc chtěl. Tak to někdy bývá, ta poslední 

partie s Gruzií mu měla vyjít… 

 

        To, že  výkonnostní potenciál našeho družstva leží  ještě výše je jenom dobře, já sám jsem o tom 

hluboce přesvědčen.  S tímto kolektivem jsem spolupracoval velice rád, všichni bojovali „nadoraz“ a 

nikomu jsme nic“ nedarovali“. Pro příště je důležité, abychom eliminovali veškeré okolní negativní 

vlivy na minimum a plně se soustředili na maximální výkon na šachovnicích. Myslím, že naše 

reprezentace má v této podobě také optimistické vyhlídky do nejbližší budoucnosti. Samozřejmě, že 

její přesné složení a možné event. „omlazení“ budu velice pečlivě a poctivě zvažovat a konzultovat 

s mými kolegy v realizačním týmu, tj.  Markem Vokáčem, Michalem Konopkou, Petrem Hábou a 

dalšími, kterým reprezentační výsledky nejsou lhostejné. V této souvislosti děkuji také kapitánu žen 

na ME, velmistru P. Hábovi za příkladnou spolupráci v místě konání ME, ženské reprezentaci 

blahopřeji k výbornému výsledku.  Michalovi Konopkovi děkuji také za významnou pomoc při 

odborné a organizační přípravě celé akce. 

 

 Vlastimil Jansa, mezinárodní velmistr a kapitán mužské reprezentace na ME 

Praha, 7.12. 2013. 


